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The boundaries of territorial waters are not as stable as boundaries on land. Nowadays, indeed they are characterised
by their very mobility. No doubt the reason for this is political. A state which sought to further her own interests by
enlarging her domain within her own waters would encounter no sovereign opposition. Additonally, with the collapse of
the traditional "understanding" regarding the conception of -and the criteria governing -maritime boundaries. nations
chose the most effective methods of appeasing their own needs and appetites. This was achieved with the maximum
ingenuity. The natural boundary myth was shaken sometimes before and sometimes simultaneously with, the
cultivation of negotiating skills or, from a position of strength. the imposition of "political limits". Fruitful sources of
approximation were provided by phenomena such as low-water mark, the continental shelf. the Humboldt current and
so on. As for accuracy. however. this was obtained by the application of geometrical methods such as calculation on a
straight line basis or by equidistance or. again. by numeric evaluation : expression of distance in nautical miles. The

general effect of this medley of arguments - or pretexts - has been to add to the fluctuating nature of sea boundaries rather than contribute to
their stability. In fact. the only way stabilisation of these boundaries is usually achieved is by confrontation between two or more adjacent and
competing sovereign states once the question of demarcation has been hammered out. The ocean, "man's common heritage", seems to have
entered a phase of parcelling out, of sharing. [NOT CONTROLLED OCR], Les frontières maritimes n'ont pas la stabilité des frontières terrestres.
Dans la présente époque, au contraire, elles se caractérisent essentiellement par leur mobilité. La principale raison de ce phénomène est sans
doute d'ordre politique : au large de sa mer territoriale, l'État ne rencontre pas d'autre souveraineté lorsque ses intérêts le portent à étendre son
emprise. Aussi, lorsque le « consensus » international traditionnel sur la conception et le critère de la frontière maritime fut ruiné. les États
laissèrent libre cours à leur ingéniosité pour choisir les techniques les plus adéquates à la pleine satisfaction de leurs besoins et de leurs
appétits. Tour à tour, et, parfois. simultanément. fut agité le mythe de la « frontière naturelle » et cultivé l'art de négocier ou d'imposer, selon les
rapports de force. des "limites politiques". La "laisse de basse mer", la "marge continentale ", le courant de Humboldt. etc. fournirent des
approximations fécondes. Mais la certitude est venue des techniques géométriques (lignes de base droites, équidistance) ou des évaluations
chiffrées (distance exprimée en milles marins). De façon générale. ces divers arguments, ou prétextes. ont puissamment alimenté le dynamisme
des frontières maritimes et fort peu contribué à leur stabilisation. Celle-ci ne procède finalement que de la rencontre de deux ou plusieurs
souverainetés voisines et concurrentes. une fois tranchées les querelles de "bornage". L'océan, "héritage commun de l'humanité", est entré,
semble-t-il, dans une phase de liquidation et de partage... [OCR NON CONTRÔLE]
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